
Ja hem posat en marxa el Cangur 2019
En el marc del Cangur es convoquen dos
concursos interdisciplinaris per a alumnes dels
darrers cursos de la secundària.

• Anualment, el Concurs de Relats de con-
tingut relacionat amb el món de les ma-
temàtiques, que han de ser redactats, segons
les bases, en la llengua de les terres on

la gent diu «Bon dia!»; en aquest número
de la SCM/Not́ıcies teniu publicat el relat
guanyador.

• Cada tres anys, el Concurs de Cartells Can-
gur. La guanyadora ha estat Ariadna Garcia
Pelegrin, alumna de 2n de batxillerat de
l’Institut Jaume Vicens Vives, de Girona,
amb el disseny que teniu tot seguit.

Jugant amb els dos concursos, proposem
a les persones que llegiu aquest article que
busqueu un «relat numèric» en el cartell gua-
nyador.

I acabem dient que veure el nou cartell
ens anima a treballar. Ja estem redactant
enunciats per a enviar a Vı́lnius (Lituània), on
el proper mes d’octubre es durà a terme la
reunió internacional per al Cangur 2019, amb
Catalunya com una de les nacions participants.
I el dia 21 de març de 2019 se celebrarà el 24è
Cangur de la SCM.

Converses a dues bandes
Joan Elias i Enric Fossas
Albert Avinyó
Editor de la SCM/Not́ıcies

En l’editorial del número 39 de la d’aquesta
revista (juliol 2016) es feia esment d’un article
aparegut en un diari d’ampli abast on es
tractava el tema de l’increment de matemàtics
en llocs de rellevància dins de la gestió d’em-
preses multinacionals i de grans organismes
públics. Per exemple, es donava la dada que
en aquells moments, l’estiu del 2016, nou dels
cinquanta rectors d’universitats públiques espa-
nyoles eren matemàtics. Pocs mesos després, el
desembre del 2017, es va donar un fet curiós,
de les tres universitats catalanes més grans,
dues estaven dirigides per matemàtics: Enric
Fossas a la Universitat Politècnica de Cata-
lunya (UPC) i Joan Elias a la Universitat de
Barcelona (UB).

Aprofitant aquest fet, els vaig demanar a
tots dos si pod́ıem quedar un dia i mantenir una

conversa centrada en la seva experiència en la
gestió universitària. Els dos van acceptar la me-
va proposta. El que podeu llegir a continuació
és un resum escrit i ampli d’aquesta conversa.

Joan: Hola, Enric.
Enric: Hola, Joan.

J: Enric, potser podem començar pels nostres
oŕıgens matemàtics gairebé comuns. Jo vaig
iniciar la llicenciatura de Matemàtiques el curs
74–75 a la UB. Recordo que el primer curs
va ser un repte personal molt important, ja
que començava uns estudis amb una fama de
molta duresa. La realitat va ser diferent del que
m’esperava, però la prova la vaig superar amb
èxit. Crec que tu vas començar la carrera una
mica més tard, oi?
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E: Śı, vaig iniciar els mateixos estudis i en
la mateixa universitat que tu però dos anys
després, al curs 76–77. . .

J: Era una universitat que estava sortint de la
dictadura, una universitat en ebullició i molt
polititzada. Van ser temps molt interessants. . .
E: Recordo esmorzars i partides de cartes al
bar i lectures pacifistes a la plaça Universitat,
la legalització del Partit Comunista, les assem-
blees. . . com els mateixos estudiants decid́ıem
el calendari acadèmic o la meva participació
com a estudiant en el disseny d’una proposta
alternativa de pla d’estudis. També el fet de ser
representant estudiantil al Claustre.

J: Després, tots dos vam coincidir fent la
tesi doctoral al Departament de Geometria i
Topologia. . .
E: Śı, jo en aquell moment tenia clara una
vocació acadèmica cap a la qual em vaig
encaminar aprofitant l’oportunitat de fer de
professor de classes pràctiques.

J: Jo crec que, llavors, encara no em plante-
java la carrera acadèmica que va sorgir més
endavant. La meva motivació per fer la tesi era
i és clara: volia i vull saber més. És el que
explica la meva passió per les matemàtiques.
Els joves que ara comencen el doctorat també
tenen aquest desig d’ampliar el coneixement, la
passió cont́ınua.
E: Śı, ara els alumnes també tenen aquesta
passió pel coneixement. . . Bé, la diferència és
que ara dur a terme una tesi no implica
necessàriament seguir una carrera acadèmica.
Per exemple, els doctorats industrials obren
altres vies laborals, altres portes en el món
del treball. . . Aquesta oportunitat no existia en
aquell moment. . .

J: Un cop acabada la teva tesi, vas decidir
canviar d’universitat?
E: Śı. Acabat el doctorat em vaig incorporar a
la UPC, a l’Escola Universitària Politècnica de
Vilanova i la Geltrú, on vaig ser cap de la Secció
de Matemàtiques. Com que els departaments
de la Politècnica tenen professorat en diferents
centres, sovint s’estructuren internament en
seccions segons criteris geogràfics. Cinc anys
més tard, vaig ser elegit director del Departa-
ment de Matemàtica Aplicada i Telemàtica. Tu
et vas quedar a la UB, però també molt aviat

vas assumir càrrecs de gestió. Quin va ser el
primer?

J: El primer càrrec de gestió va ser el de cap
d’estudis de la llicenciatura de Matemàtiques.
Aquest càrrec em va permetre tenir un contacte
directe amb els problemes de l’estudiantat,
de vegades molt colpidors. També en aquella
època, vaig haver de gestionar la transició
entre dos plans d’estudis, un tema sempre
complicat. . . I tu, d’aquelles primeres decisions,
quina recordes més?

Joan Elias.

E: Entre les decisions que recordo amb es-
pecial satisfacció, com a cap de departament,
hi ha la de tenir en compte l’activitat de
recerca a l’hora d’assignar la docència. Això
era, en aquell moment, una poĺıtica pionera
i va consistir a rebaixar l’assignació docent a
aquelles persones que tenien més activitat de
recerca i incrementar-la a aquelles que en tenien
menys. Aquesta situació, com tantes altres, no
era espećıfica del nostre departament sinó que
afectava tota la universitat. Crec que la visió
que hom té de la universitat no depèn tant
del departament al qual es pertany com de la
implicació que es té amb la universitat. En el
meu cas, ja abans de ser director de departa-
ment, vaig ser membre de la junta de govern
de la UPC, i això em va proporcionar una visió
força completa de la universitat. Per exemple,
això et permet observar que, en abstracte, la
gestió és força semblant en un departament de
matemàtiques respecte d’un altre d’enginyeria
o ciències.

J: Jo també sempre he tingut aquesta sensació.
La UB és molt gran i diversa. Ara bé, la
Facultat de Matemàtiques no es diferencia
de les altres facultats de ciències. La gestió
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o el paper de la docència i recerca no són
diferents a matemàtiques que en altres ciències
o enginyeries de la Universitat de Barcelo-
na. Però és realment apassionant conèixer al-
tres branques del coneixement, què significa
per a elles la recerca, com es transmet el
coneixement. . .
E: Efectivament. La meva trajectòria professio-
nal a la UPC gairebé sempre ha estat a cavall de
la matemàtica i l’enginyeria i he pogut observar
semblances i, també, diferències. La principal
semblança és l’ús del mètode cient́ıfic i per tant
logicodeductiu en la justificació de resultats.
La principal diferència és que en el món de
l’enginyeria els treballs de recerca acostumen
a acabar en prototips i, per tant, apareixen tot
un seguit de restriccions en la seva construcció
que gairebé mai es tenen presents en l’univers
abstracte de les matemàtiques.
J: Jo, aquestes diferències i d’altres, les vaig
poder viure en primera persona durant el temps
que vaig ser secretari general del Consell In-
teruniversitari de Catalunya. Va ser un peŕıode
curt però molt intens. Vaig poder conèixer
el sistema universitari català en conjunt, el
públic i el privat. També les diferències entre
les universitats noves i les consolidades. Aix́ı
mateix, va ser molt interessant veure per dins,
des de la meva independència poĺıtica, la prepa-
ració d’una campanya electoral i l’elecció d’un
president de la Generalitat. Un cop elegit el nou
president de la Generalitat, Josep Montilla, vaig
tornar a la UB.
E: Però el «cuc» de la gestió universitària va
continuar dins teu, ja que passat un temps, vas
decidir presentar-te a rector de la UB.

Enric Fossas.

J: Jo havia abandonat «definitivament» la
meva activitat de gestió o poĺıtica universitària,

quan un grup de companys i companyes em
van demanar que em pensés de presentar-
me a rector. Com tu dius, el «cuc» de la
poĺıtica universitària no havia desaparegut i
amb un grup d’amics fidels vam començar
a pensar seriosament en la possibilitat de
presentar una candidatura. La meva formació
matemàtica va tenir un paper important a
l’hora de prendre aquesta decisió. Crec que als
matemàtics ens agraden els problemes comple-
xos, com més dif́ıcils millor, I el problema de la
universitat, té aquestes dues caracteŕıstiques.
I tu, Enric, aquest «cuc» gairebé sempre t’ha
acompanyat. . .
E: Śı, és veritat. El meu interès per la poĺıtica
universitària es va iniciar a la UB, on vaig
ser representant al Claustre, primer per als
estudiants i després per als professors no
numeraris. Aquesta motivació va continuar a
la UPC, on vaig participar, fa gairebé trenta
anys, en la fundació de UpiC, una associació
per reflexionar sobre la poĺıtica universitària.
Després d’ocupar els càrrecs de director de
departament i de director d’un institut de
recerca, i de participar com a representant del
personal docent i investigador al Consell de
Govern, el col·lectiu amb el qual treballava
poĺıticament des de feia anys em va proposar
que em presentés a rector, cosa que em feia
il·lusió des que tenia 25 anys. . .
J: I ara, mirant-ho ja des de la distància, que
és el que més et va sorprendre de la gestió del
dia a dia d’una universitat de les dimensions de
la UPC?
E: Segurament, la diversitat de temes que cal
tenir presents les vint-i-quatre hores del dia
per aprofitar l’oportunitat de tractar-los en el
millor moment.

J: En el meu cas, ara que ja fa un cert temps
que ocupo el càrrec, puc dir que les sorpreses
han estat mı́nimes, la meva experiència a la UB
i fora ja m’havien curat de tots els espants. Però
el que més m’ha sorprès és la gran reputació que
té la universitat en el si de la societat. Aquest
és un valor que hem de preservar i augmentar.
Per exemple, des del punt de vista de la gestió
universitària. Els càrrecs que he tingut m’han
posat en contacte, per exemple, amb la gestió
d’universitats americanes i italianes. En el cas
americà es parteix d’una societat molt diferent
i, per tant, el model de gestió universitària
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també ho és. Pel que fa al cas italià, és més
semblant al nostre però considero que el nostre
és més eficaç.
E: Conèixer el funcionament d’altres univer-
sitats proporciona models de referència. Els
sistemes de gestió de les universitats són molt
diferents aparentment, tanmateix, en el fons, el
pes de l’acadèmia és important o molt impor-
tant en tots ells. En general, les universitats que
es governen d’acord amb el diàleg progressen
molt més que aquelles on les decisions es prenen
sense buscar el consens. Tot això independent-
ment del sistema de govern de la universitat.
Dit d’una altra manera, la universitat podrà
variar en formes i formats, però la relació
deixeble-mestre es mantindrà en la mesura
que al mestre se li reconegui el dipòsit, el

manteniment i el progrés del coneixement (i
la tècnica). És evident que la universitat està,
com la resta de la societat, en transformació,
però la simbiosi entre universitat i societat és
cada vegada més necessària per assolir progrés,
pensament cŕıtic. . . , en definitiva, per construir
una societat més justa on viure. . .

J: Tens tota la raó, el model actual d’u-
niversitat és molt recent, és del segle xix,
però és un model que ha anat adaptant-se
als canvis socials, econòmics. . . , i, ho seguirem
fent. Citant Mark Twain: «Les not́ıcies sobre la
mort de la universitat són un xic exagerades».

Potser aquesta cita de Mark Twain és un
bon punt final per a aquesta conversa tan
interessant. Moltes gràcies a tots dos!

La pregunta de la SCM/Not́ıcies
Per què els graduats actuals en Matemàtiques no opten per ser profes-
sors en etapes no universitàries i com es pot pal·liar aquest problema?
Quina titulació haurien de tenir els professors de matemàtiques de l’ESO
i el batxillerat?
Iolanda Guevara i Albert Avinyó
Junta de la SCM

Durant el curs 2017–2018 el Departament
d’Ensenyament de la Generalitat de Catalunya
va tenir problemes seriosos per cobrir substi-
tucions de determinades especialitats dels cos
de professors d’ensenyament secundari, una
d’elles matemàtiques, perquè la borsa de treball
de personal docent de secundària (professors
interins de centres públics) no disposava de
prou contingent de persones per cobrir les
vacants que es prodüıen. La situació va
provocar la necessitat de contractar, fins i
tot, alumnes del màster de formació del
professorat d’educació secundària obligatòria
i batxillerat, formació professional i ense-
nyament d’idiomes, de l’especialitat de ma-
temàtiques. Durant el curs 2018–2019 es
continuarà amb la mateixa tendència, segons

dades del Departament d’Ensenyament de la
Generalitat.

D’altra banda, de la promoció d’alum-
nes (aproximadament 90) que durant el curs
2017–2018 van dur a terme l’especialitat de
matemàtiques en el màster de formació del
professorat d’educació secundària obligatòria
i batxillerat, formació professional i ensenya-
ment d’idiomes, quinze eren graduats en Ma-
temàtiques, quinze eren graduats en F́ısica i
la resta, aproximadament 60, eren enginyers o
altres titulats que poden accedir a l’especialitat
de matemàtiques a la borsa de treball de
personal docent. Aquests dos fets són els que
ens han portat a fer les dues preguntes de
més amunt a diversos membres de la comunitat
matemàtica.
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